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Forsiden:
1200 firmaidrætsfolk fra hele 
landet var i weekenden den 
8.-9. februar samlet i Svendborg 
til Svendborg Firma Sports 
traditionsrige stævne:
"Kom og vær med".
Det var 37. gang stævnet blev 
afholdt, og arrangørerne kunne 
glæde sig over en fin tilslutning 
og en god stemning ved 
stævnet.
Foto. Niels Nyholm.

Idræt for alle
Her gik man og troede, at de folkelige idrætsorganisationer 

havde patent på breddeidrætten i Danmark.
Efter præsentationen af Dansk Idræts-Forbunds flotte og am- 

bitøse visionsrapport, Idrætten mod år 2000, må den opfattelse 
revideres.

Og hatten af for det. Rapporten er et særdeles kvalificeret 
gæt på, hvordan foreningslivet, folkeligt eller ej, skal fungere 
om ti år, hvis den organiserede idræt til den tid stadig skal ind
tage en betydende rolle i samfundet.

Rapporten blev præsenteret for specialforbundene på DIF's 
netop afholdte repræsentantskabsmøde, og den omfangsrige 
rapport må give stof til eftertanke hos lederne. Nøgleordet er 
idrætsforeningen, som skal skabe; bredde- og længdeidræt: idræt 
for alle - gennem hele livet.

Nyheden i den formulering er, at det nu er DIF der står bag. 
men det bliver det ikke ringere af. De tre andre idrætsorganisa
tioner har arbejdet ud fra den devise i mange år.

Rapporten er et debatoplæg, men også en analyse af idrætten 
og den rolle idrætten skal spille i samfundet gennem det næste 
årti. Her er det foreningen og mennesket der skal være i cen
trum. og foreningerne skal åbnes op for, som det hedder, "en ny 
type kunder i butikken".

Det kræver en ændring af åbningstiderne, og de nye kunder 
er samfundes svage grupper. Dem der ikke dyrker idræt i forve
jen, de ældre, de lavere socialgrupper, de arbejdsløse, indvan
drerne. Idrætsforeninger skal være mere fleksible, og tilbyde ak
tiviteter på tværs af de traditionelle idrætsgrene.

Firmaidrættens formand Tage Carlsen kalder rapporten for 
et flot stykke arbejde, men sætter spørgsmålstegn ved, om speci
alforbundene kan og vil tage imod visionerne. Det vil ihvertfald 
kræve en hel del nytænkning, og måske er der også en del besty
relser. der må skiftes ud.

Hvis specialforbundene tager udfordringen op. vil det styrke 
den organiserede idræt i Danmark til gavn for alle. Lad os håbe, 
at det ikke bliver ved visionerne.

John Thrane.
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Tipstjenesten ruster sig

Går det som skatteministeren ønsker det, får Tipstjenesten lov til 
at udbyde flere spil allerede i år. Foto. Preben B. Søborg.

Tilfredshed med nyt 
lovforslag der giver 
Tipstjenesten større 
handlefrihed.
EF har kig på spille
markedet i Europa. 
Skrabelotterier og 
bookmaking på vej.

A f John Thrane 
Redaktør

Skatteminister Anders 
Fogh Rasmussen har nu 
fremsat et lovforslag, der 
sikrer, at Tipstjenesten 
fremover er godt rustet til 
den skærpede konkurrence 
på spillemarkedet.

Hestesportens totalisator
spil, Dantoto, har stor frem
gang, ligesom bankernes - 
gevinstopsparing er ude ef
ter de spillelystnes penge.

Den seneste trussel mod 
Tipstjenesten kommer fra 
Bruxelles, hvor EF-kommis- 
sionen de sidste par måne
der har gransket en 600 si
der stor rapport, der 
analyserer det europæiske 
spillemarked.

Og det er store beløb der 
er tale om. Årligt bliver der 
spillet for 370 mia. kr. i 
EF-landene. Beløb i den 
størrelsesorden, gør spil til et 
interessant område for EF- 
kommissionen. Her betragtes 
spil som en økonomisk virk
somhed, der skal harmonise
res i takt med, at det indre 
marked indføres i 1993.

Sker det, vil Tipstjene
sten sammen med alle de 
andre statslige spilleselska
ber i EF-landene, miste lot
toomsætning til nogle få 
store europæiske selskaber, 
der med langt større omsæt
ning kan tilbyde større 
præmiepuljer, ligesom 
fodboldtipningen vil blive 
udkonkurreret.

Med lovforslaget følger 
Skatteministeren den indstil
ling, bestyrelsen for Tipstje
nestens lavede i efteråret 
1991, hvori man anbefalede, 
en styrkelse af Tipstjenesten 
inden 1993.

Idrætsorganisationerne er 
helt afhængige af indtægter
ne fra Tipstjenesten, der sid
ste regnskabsår udloddede 
over 570 mio. kr. til idræt, 
kultur m.v. Alene 300 mio. 
kroner gik til idrætten.

Nye spil på vej
Loven skal træde ikraft 

den 1. juli 1992, og vil give 
Tipstjenesten helt frie hæn
der til at udbyde flere spil.

Tipstjenesten er allerede 
klar med instantlotteri, også 
kaldet skrabelotteri, i efter

året 1992, oplyser Tipstjene
stens direktør, Frantz 
Howitz, til Firmaidræt, og i 
begyndelsen af 1993 er man 
klar med bookmaking efter 
engelsk mønster.

Det nye i lovforslaget er 
også, at Tipstjenesten selv 
må bestemme hvilken pro
centdel af omsætningen der 
skal gå til præmier. For de 
spil Tipstjenesten udbyder 
idag, tips, lotto og super 5, 
går 45 % af omsætningen til 
præmier. Fremover skal 
Tipstjenesten have lov til at 
udbetale op til 70 % af om
sætningen i præmier.

- Vi kan kun være til
fredse med lovforslaget som 
det foreligger fra skattemini
sterens hånd, siger Frantz 
Howitz til Firmaidræt.

- Jeg kan ikke se andet, 
end at ministeren har gjort 
hvad han kan, for at Tipstje
nesten kan sikre sig en god 
position på det danske spil
lemarked før det indre mar
ked i 1993. Hvis lovforslaget 
bliver vedtaget som det fo
religger, får vi handlefrihed 
til at drive Tipstjenesten 
som en forretning, siger 
Frantz Howitz.

Liberalisering 
møder modstand

Lovforslaget fremkom
mer samtidig med, at EF- 
landenes skatteministre er 
indkaldt til høring i Bruxel
les til marts, om spillemar
kedet i EF.

- Fra dansk side vil man 
ikke støtte et forslag om li
beralisering. Vi kan ikke se 
noget behov her og nu, siger 
Kurt Hoffritz fra skattemi
nisteriet til Firmaidræt. Her
med lægger ministeriet sig 
tæt op ad Tipstjenestens øn
sker.

I følge Frantz Howitz er 
det en holdning, som de fle
ste andre mindre EF-lande 
også vil støtte, da de også 
har statslige selskaber, der 
gennem deres virksomhed 
skaffer store overskud til id
rætten og kulturelle formål.

Også store lande som Ita
lien og Tyskland, vil være 
imod en harmonisering, da 
der i disse lande også findes 
statslige spilleselskaber.

Overfor disse står Eng
land og til dels Frankrig, der 
presser på for en vidtgående 
liberalisering.

I England har de store 
bookmaking-firmaer længe 
ønsket at etablere sig på 
kontinentet, og i Frankrig 
har man netop dannet et nyt 
stort statsligt spilleselskab, 
hvis erklærede mål er, at 
opnå så stor en markedsan
del af det europæiske spille
marked som muligt.
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Idrætten i forandring

En verden i forandring 
må være overskriften på 
idrætsåret 1991. Sådan 
indledte Dansk Idræts- 
Forbunds (DIF) for
mand, Kai Holm, sin 
beretning på repræsen
tantskabsmødet den 9. 
februar, hvor offentlig
gørelsen af en ny frem
tidsvision, “Idrætten 
mod år 2000” var et af 
hovedemnerne.

A f John Thrane 
Redakør

DIF har nu offentliggjort 
sin meget ambitiøse visions
rapport, “Idrætten mod år 
2000”. Præsentationen fandt 
sted dagen før DIF’s repræ
sentantskabsmøde, hvor rap
porten også blev fremlagt.

Rapporten er et debatop
læg og en hjælp til special
forbundene og foreningerne, 
og det er nye toner og en 
helt anden terminologi, der 
anvendes i det fremlagte 
materiale. Udtryk som være
steder, netværk, familie- og 
ældreidræt og fleksible tids
strukturer, har hidtil hørt 
hjemme i de andre idrætsor
ganisationers begrebsver
den. Men det er slut nu.

Et brud med fortiden
Rapporten er frugten af 

en styregruppes to-årige ar
bejde, og opgave var, at give 
en analyse af idrætten og 
dens rolle i samfundet, samt 
forsøge at indkredse de for
ventninger og behov, som 
brugerne af fremtidens idræt 
har år 2000.

Rapporten konkluderer 
bl.a., at det er nødvendigt 
med en omstillingsproces i 
idrætsforeningerne. De har 
fået mange nye konkurren
ter, som på forskellig vis har 
dækket enkelte befolknings
grupper bedre. Man kan 
ikke længere fastholde en 
bestemt åbningstid i forenin

gen fra 16.00 til 22.00. Folk 
ønsker i dag, og særlig i 
fremtiden, at dyrke idræt på 
tidspunkter der passer den 
enkelte.

Derfor er en omstillings
proces nødvendig. Den store 
søgning til motions- og hel
secentre viser tydeligt, at 
styregruppen har grund til at 
råbe vagt i gevær med denne 
rapport.

Rapporten bryder med 
den traditionelle opfattelse 
af idrætten som den idag er 
organiseret under DIF, med 
et elite- og amatørbegreb, 
og med vægten på konkur

renceidræt på alle planer.
Fremover skal idrætsfore

ningerne i stedet satse 
på,som styregruppen anbe
faler, at skabe bredde- og 
længdeidræt: idræt for alle - 
gennem hele livet.

Handlingsplan fremlagt
Gruppen fremlagde en 

tre-delt handlingsplan frem 
mod år 2000, således at den 
omstillingsproces, der er 
nødvendig for idrætsforenin
ger, idrætssamvirker og spe
cielforbund, også bliver ført 
ud i livet.

For det første vil DIF

nedsætte et UFO-udvalg, 
(Udvikling-Forsøg-Omstil- 
ling), og vil samtidig afsætte 
én million kroner til omstil
lingsarbejdet. DIF skal 
støtte foreninger der etable
rer familie- og ældreidræt, 
børneidræt, idræt i dagti
merne, og som i det hele 
taget satser bredt i deres ak
tivitetstilbud og som samar
bejder med lokalsamfundet.

For det andet skal der 
gøres en indsats med nye 
uddannelsesinitiativer.

Der ønskes bl.a. en ny all 
round uddannelse som le- 
der/træner/instruktør, etab-
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lering af en forretningsfører
uddannelse og kursus i fri
tids- og kulturplanlægning.

For det tredie vil DIF op
rette en klubservice, der støt
ter foreninger og klubber der 
ikke nødvendigvis er medlem 
af et specialforbund under 
DIF, men som arbejder i 
overensstemmelse med DIF’s 
intentioner. Disse klubber 
skal have direkte adgang til 
DIF’s kurser, uddannelse, 
konsulentstøtte m.v.

I præsentationen af rap
porten betonede styregrup
pen, at det er foreningen og 
den frivillige leder, der er 
fundamentet i arbejdet med 
denne omstillingsproces.

En visions-rapport
Rapporten var fremlagt 

på DIF’s repræsentantskabs
møde i Idrættens Hus dagen 
efter. Kai Holm gav rappor
ten disse ord med på vejen:

- Den fremlagte rapport 
er en vision, ikke en facit
liste. Den er en hjælp til 
specialforbund og klubber, 
så de selv kan skabe resulta
ter i deres egne rammer.

- Vi er nødt til at se i 
øjnene, at vi ikke med den 
nuværende organisations
struktur kan klare de udfor
dringer, ændringerne i sam
fundet giver os. Folk ønsker 
idrætstilbud på tidspunkter 
der passer den enkelte.

- Klubberne skal samar
bejde på tværs for at dække 
medlemmernes behov for 
nye tilbud. Tilbud, der er 
anderledes end det, klubben 
tilbyder idag, sagde Kai 
Holm, der sluttede sin be
retning med en utvetydig 
opfordring til at inddrage de 
unge i bestyrelserne.

- De “forstokkede” gamle 
bestyrelser må give ung
dommen medindflydelse og 
ansvar. Vi skal skabe udvik
lingen. Vi må ikke stå stille, 
mens samfundet bevæger 
sig, sagde Kai Holm til re
præsentantskabet, der tog 
godt imod rapporten.

Man fornemmede således 
en bred enighed hos special
forbundenes formænd i ret
ning af, at gøre styregrup
pens vision til virkelighed.

Spørgsmålet er så, om 
man ude i foreningerne og i 
klubberne kan og vil tage 
imod visions-rapportens 
ideer. Måske skal de gamle 
forstokkede bestyrelser først 
skiftes ud?

For stort et spring
Firmaidrættens formand, 

Tage Carlsen, havde denne 
kommentar til rapporten.

- Det er et vældigt ambi- 
tøst oplæg, og et flot stykke 
arbejde der ligger bag 
“Idrætten mod år 2000”.
Men jeg tror, at DIF vil få 
svært ved at få specialfor
bundene med på vognen.

- Hvis de kan føre visio
nerne ud i livet, ja så nær
mer vi os den enhedsorgani
sation, som Kai Holm så 
gerne ser. Jeg tvivler dog 
stærkt på, at lederne ude i 
klubberne kan og vil købe 
de flotte ideer. Der er for 
langt mellem forbundets in
tentioner og ideer og den 
menige klubleders, sagde 
Tage Carlsen.

Også DDGU’s formand, 
Leif Mikkelsen, var forbe
holden overfor rapportens 
fremtid.

- Hvis specialforbundene i 
DIF bakker op om styre
gruppens forslag, er der tale 
om en sejr for foreningslivet
i Danmark. Så har DIF ind
set, at der også er andre 
værdier i idrætten, end blot 
resultater, sagde Leif Mik
kelsen, men tilføjede, at han 
ikke rigtigt troede på det.

Enhedsorganisation
Een organisation i dansk 

idræt er nok. Det var Kai 
Holms markante udspil til 
den fusion der til efteråret 
gør DDGU og DDSG&I til 
Danske Gymnastik- og 
Idrætsforeninger (DGI).

- Vi er i DIF fortalere for

Jeg tvivler på, at lederne ude i 
klubberne kan og vil købe de 
flotte ideer. Der er for langt 
mellem DIF's intentioner og 
klubledernes, sagde Tage 
Carlsen på DIF's årsmøde. 
Foto. Sportsfoto.

en enhedsorganisation. Skal 
vi konkurrere fremover, kan 
det næppe undgå at føre til 
uenighed om tildeling af 
midler. Det vil vore fælles 
medlemmer have sig fra
bedt. Det vil ikke gavne 
hverken klubber eller det 
enkelte medlem, sagde Kai 
Holm.

DFIF’s formand, Tage 
Carlsen, havde denne kom
mentar til enhedstanken.

- Dansk idræt er så alsidig 
at del er plads til flere orga
nisationer. Hvis DIF og 
DGI vil gå sammen, så for 
os gerne. Hvis der skal være 
to organisationer, må det 
være firmaidrætten og de an
dre. Vi er stærke nok til at 
stå alene, og vi kan samar
bejde til begge sider, sagde 
Tage Carlsen, der fandt 
støtte for alsidigheden hos 
partiet Venstres idræts
politiske ordfører, Helge 
Sander, der under partirun
den på årsmødet gik imod 
Kai Holms enhedstanke.

Fremtidsundersøgelse
I sin beretning citerede 

Kai Holm en fremtidsunder
søgelse, der blandt meget 
andet giver svar på hvad 
man vil gøre, hvis man uven
tet får en time til overs til en 
anden aktivitet, end den 
sport man dyrker til daglig.

- Mange vil dyrke en an
den sport, svingende fra

84% for fodboldspillere, 
mod gennemsnitspersonens 
32%, og til yogas 9%.

- Hos billardspillerne vil 
42% gå igang med sex, mod 
sportens gennemsnit på 
24%. Her falder golfspille
ren igennem med kun sølle 
7% (!), der vil denne aktivi
tet.

Undersøgelsen viser desu
den:

- at det især er SF’s væl
gere, der foretrækker at 
dyrke idræt alene, hvor man 
netop skulle tro, at det var 
fællesskabet der talte mest i 
den gruppe.

- at 52% af styrketræning, 
og 30% af den rytmiske 
gymnastik foregår i private 
centre.

Fremtidsundersøgelsen er 
stof til eftertanke, og viser 
tydeligt, at det er nødven
digt for DIF's specialfor
bund at kridte køen, sådan 
som forfatteren Leif Peter
sen opfordring lyder i den 
smukke prolog, der blev læst 
af skuespilleren Ove Sprogø 
ved præsentationen af 
“Idrætten mod år 2000”.

Kridt køen, kammerat
Tag dig en pot billard
mens du kan
Kuglerne triller dårligt på
de fleste kistelåg.
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Fejende flot familiedag
“ ^ A f  Alice Rasmussen 
Skive og Omegns Firmaidræt og Skive Aktivitetskonsulent
handicapforening kom flot fra start i deres 
første fællesarrengement “Familiedagen”.
Mere end 300 børn og voksne boltrede sig 
sveddryppende i et broget udbud af aktiviteter.

Foto. Søren Jansby.
Det var en enorm menne

skecirkel, som fyldte hele 
hallen. Jeg opgav at tælle, da 
jeg var nået til 250. Jeg var 
begyndt ved en farvestrå
lende familiefar, men inden 
jeg nåede tilbage til ham, 
blev det klart for arran
gørerne, at cirklen voksede 
sig større end hallen, og man 
blev derfor nødt til at dele 
til to kæmpecirkler. Samti
dig kom flere væltende ind 
af døren.

Selvom det altså ikke var 
muligt at tælle, vil jeg skyde 
på, at der har været godt 300 
mennesker, små og store i 
Skivehallerne denne lørdag 
eftermiddag.

Trækplasteret var familie
aktiviteter, hvor alle uanset 
kræfter og kondi får blodet 
til at rulle lidt hurtigere.
Man startede blidt op i den 
store kreds.

Julemaverne pustede og 
stønnede, og allerede efter 
den første omgang “bøj og 
stræk”, måtte lommetørklæ
derne frem for at tørre sve
den af panden.

Savskærerrøst 
en fordel

At råbe et par hundrede 
børn op, der allerede er i 
fuld gang med at lege og 
lave deres egne regler 
kræver sin kvinde - og da 
kun en enkelt af instruk
tørerne, jeg siger ikke hvem, 
var udstyret med noget der 
lignede en savskærerrøst - 
måtte man ty til højtaleran
lægget.

Men hvordan demonstre
rer man “Goddaw min far” 
med en mikrofon i den ene

hånd og en lang ledning 
snoet om benet?

Så der blev stille om man
dagen på Lenes, Elses, Mari
annes, og Annettes arbejds
pladser. Der er nok ikke 
meget tilbage af deres stem
mer, efter at de i fire timer 
har forsøgt at overdøve 300 
råbende, legende, grinenede 
og grædende børn og tys
sende voksne.

Som at vinde i lotto
I en lille pause i kampens 

hede talte jeg med Lene Jør
gensen, som har trukket det 
store læs i planlægningen af 
Familiedagen.

- Vi havde regnet med at 
kunne skiftes lidt til at være 
intruktør, men på grund af 
det store tilstrømning må 
alle på banen samtlige fire 
timer, kun afbrudt af denne 
korte pause. Alligevel er vi 
meget glade for det flotte 
fremmøde.

- På samme måde som 
man snakker om hvad man 
skal gøre hvis man vinder i 
lotto, havde vi for sjov talt 
om hvordan vi skulle gribe 
det an, hvis der skulle 
komme 2- 300 mennesker. 
Det er noget man håber på 
men bestemt ikke regner 
med, sagde Lene Johansen.

Efter den fælles opvarm
ning blev der tilbudt forskel
lige aktiviteter i mindre 
grupper. Faldskærm, bold
spil og gamle lege.

Også mere traditionelle 
idrætsgrene blev tilbudt. 
Hockey til de skrappe 
drenge og boccia til de mere 
stille. Og der var på den 
måde både plads til den lille 
rod med punkerhår og skra
bede knæ, og den lille bal
lerina i balletsko, tricot og 
lyserøde silkesløjfer.

- Det er svært at få folk 
væk fra en aktivitet og igang 
med en ny. Men vi havde sat 
os i hovedet, at vi vil lade 
grupperne roterer så alle får
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en chance for at prøve flere 
forskellige aktiviteter, sagde 
Lene Johansen.

Forskellige idrætsgrene
SHIF introducerede for

skellige idrætsgrene som 
man har stor glæde af i han
dicapforeningen, men som 
formanden Poul Sindberg 
forklarede.

- Disse idrætsgrene er 
også sjove og udfordrende 
for mange ikke handicap
pede, og vi kan på forskellig 
måde skabe fair konkur
rence, hvis det er det man går 
efter. I soft-ball giver man 
blot de seende bind for 
øjnene, og på rullebræt kæm
per den gangbesværede på 
lige fod med hurtigløberen.

- I dag har vi haft kø ved 
vores aktiviteter, og mange 
er kommet igen flere gange. 
Vi har været specielt glade 
for at forældrene, som vi 
ikke ser så ofte, har været 
her og deltaget aktivt. Jeg 
har lige snakket med en af 
mødrene, som ærgrer sig 
over, at hun hverken har ta
get træningstøjet eller sin 
mand med. Det vil hun gøre 
næste gang, berettede Poul 
Sindberg.

Et blik rundt i hallen gi
ver imidlertid det indtryk, at 
mange mænd har valgt at 
gøre myten om den hellige 
fodboldlørdag til skamme. 
De er der, både sammen 
med hele familien eller al
ene sammen med børnene. 
Og der bliver gået til den, 
både på børnenes og på 
egne præmisser.

Brug for alle
Et så stort arrangement 

kræver både overblik og godt 
samarbejde. Samarbejdet 
mellem Firmaidrætten og 
SHIF, har været en succes si
ger Lene Johansen og Poul 
Sindberg samstemmende.

- Vi har haft brug for alle 
de hjælpere vi i fællesskab

har kunnet skrabe sammen. 
Og selvom et sådant arran
gement ikke er noget man 
tør binde an med mere end 
én eller to gang om året, vil 
vi helt sikkert vende tilbage, 
vi tør simpelthen ikke andet, 
siger Lene Johansen. Og 
Poul Sindberg supplerer:

- Vi har allerede aftalt at 
gå sammen om et sommerar
rangement, hvor nogle af de 
aktiviteter vi fra SHIF kan 
byde på bl.a. er 2-meter mi
nibåde, sambabåde, bu
eskydning og boccia. Det ar
rangement løber af stabelen 
den 20. juni.

Tilbage til denne lørdag 
eftermiddag i Skivehallerne 
er det tyndet lidt ud i flok
ken efter pausen. Nogle er 
gået, men andre kommer 
hele tiden til.

Eftermiddagen afsluttes 
med en time i svømmehallen.

Alt i alt et fejende flot ar
rangement. Baseret på et 
flot forarbejde, en flot for
håndsomtale i pressen, et 
flot PR-arbejde. En flot start 
for familieidrætten.

Flot skuldret Skive!

Statsstøtte til Idræt - om - dagen projekter 

12. uddeling 1992

FMI indkalder herved ansøgninger om tilskud til Idræt - 
om - dagen projekter.
Aktiviteten skal have idræt om dagen som hovedformål, 
og skal være lokal (kommunal), og må ikke have kom
merciel karakter.
Aktiviteten skal især være henvendt til arbejdsløse, skifte
holdsarbejdere, bistandsklienter, førtidspensionister og 
efterlønsmodtagere.
Aktivitetstilbuddene skal være idrætsligt alsidige og speci
elt tilrettelagt for ikke-medlemmer af idrætsforeninger. 
Aktivitetstilbuddene skal være varierede og engagerede 
med muligheder for at deltage flere gange ugentligt. 
Egentlige driftsudgifter skal afholdes lokalt, og tilskud (ud 
over mindre bidrag til information og rekvisitter) bevilges 
normalt ikke til projekter ud over de første 2-3 år. 
Ansøgninger som kommer i betragtning til 12. uddeling 
indsendes i 3 eksemplarer til FMI, senest den 28. februar 
1992.
Da ikke alle ansøgninger vil kunne imødekommes, er det 
vigtigt at oplyse om projektets formål, omfang og økonomi 
med konkret angivelse af, hvad der søges tilskud til (helst 
med angivelse af priser).
Svar på ansøgningerne forventes udsendt ultimo marts 1992, 
og der forventes en ny uddeling i efteråret 1992.

Ansøgning indsendes til
Foreningen til fremme af Motions- og Idrætstilbud (FMI). 
Idrættens Hus, Brøndby Stadion 20 
2605 Brøndby

7



Firm aidræt

I 1983 fik man i en lille by 
i Himmerland, Bælum, den 
idé at knytte venskabsbånd 
til en lille by i Kenya, og 
igennem dette venskab yde 
direkte ulandshjælp til bor
gerne i byen, der hedder 
Nyandiwa og ligger ved 
Victoriasøen.

I en anden lille by i Him
merland, Skørping, sad vi 
nogle mennesker i 1988 og 
fandt ud af, at det, de havde 
fundet på i Internationalt 
Landsby Samarbejde (ILS) i 
Bælum, var en rigtig god idé.

Denne kombination af 
ulandshjælp og venskab 
havde vi lyst til at arbejde 
for, og så blev foreningen 
ILS i Skørping dannet.

Vi knyttede venskabs
bånd med en anden by i Ke
nya, Marigat, der ligger nord 
for ækvator i et meget tørt 
område. Ørkenen trænger 
sig på, og befolkningen 
kæmper en evig kamp mod 
tørken og overgræsningen af 
geder.

Det var starten på et 
givende venskab, både for 
kenyanere og for danskere.

Allerede i 1989 fik jeg 
mulighed for at besøge ven
skabsbyen og præsentere 
venskabsideen for borgerne 
i Marigat. Vi havde kontakt 
til de frivillige i Marigat, der 
er sendt ud af Mellemfolke
ligt Samvirke, og igennem 
dem lærte vi mange kenya
nere at kende, deriblandt en 
ung mand, Dettan Olupeya, 
der er manager på den lo
kale håndværkerskole.

Under opholdet besøgte vi 
bl.a. skoler, overrislingsanlæg 
og håndværkerskolen, og vi 
holdt lysbilledeforedrag om 
Skørping, så man i Marigat 
kunne se, hvad det var for 
nogle mennesker oppe i det 
kolde nord, der interesserede 
sig for Marigat.

Efter denne rejse begynd
te vi at lave forskellige arran
gementer i Skørping, der 
kunne fortælle om Marigat 
og samtidig samle penge ind,

så vi kunne give dem en lille 
håndsrækning engang imel
lem, idet vi følger vores mot
to: ræk en hånd - knyt et bånd.

Volleyball og 
ulandshjælp

Som gammel volleyballs
piller lagde jeg under mit 
ophold mærke til to stænger 
på håndværkerskolens 
grund. Jeg bemærkede, at 
det da vist var til et volley- 
ballnet.

- Joh, der var rigtigt nok, 
men vi har ikke noget net og 
ingen bolde, og vi har ikke 
råd til at skaffe det. Så vi 
spiller desværre ikke volley
ball lige i øjeblikket, lød 
svaret fra Dettan Olupeya.

Hjemvendt til Skørping 
fortalte jeg historien, og som 
den første ulandshjælp fik vi 
ved hjælp af sponsorer frem
skaffet et nyt volleyballnet, 
og fra den lokale volleyball- 
afdeling nogle brugte bolde, 
der i Danmark ikke kunne 
bruges mere, men som de

blev glade for på den 
udendørs bane i Marigat, 
samt en pumpe, som jeg si
den hen har set brugt flittigt. 
Men derom senere.

Vi fik hurtigt en reaktion 
fra Marigat. Ved hjælp af 
den forsendelse begyndte 
håndværkerskolens elever at 
spille rigtig meget volleyball, 
og kom også med i en turne
ring i distriktet, hvor man 
placerede sig fint.

Da det var det eneste sted 
i byen med så fine facilite
ter, blev tilgangen til hånd
værkerskolen stigende, alt 
blot på grund af et net og 
nogle bolde.

Vanskelige forhold
I 1991 blev der mulighed 

for, at der kunne komme to 
af sted til Marigat, og Mo
gens Yde fra bestyrelsen og 
jeg drog til Kenya i slutnin
gen af oktober.

Under dette besøg, var vi 
vidne til de besværligheder, 
der i Marigat følger med en
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i øvrigt meget velspillet vol- 
leyballkamp.

Jeg mente ellers at kende 
reglerne i volleyball, men 
enkelte gange kunne jeg 
ikke forstå, hvorfor domme
ren fløjtede.

Forklaringen var, at når 
en akacietorn borede sig ind 
i bolden, mistede den natur
ligt nok pusten. Dommeren 
fløjtede, hvorefter to spillere 
drønede ud på sidelinien og 
pumpede bolden op igen.

Så kunne spillet fortsætte! 
Det skete en tre-fire gange i 
hvert sæt, så efter kampen 
må der have ligget et større 
lappearbejde forude.

Hjælp til klubdragt
Vi overvejer i bestyrelsen, 

hvordan vi kan hjælpe spil
lerne over dette problem, 
bl.a. ved at sende skumbolde 
derned, som de kunne 
benytte under træningen og 
spare de rigtige bold til 
kampene. Men vi mangler 
stadig den helt rigtige løs
ning!

Der er iøvrigt også blevet 
lavet en basketball-bane, 
hvor vi så de unge spille 
kamp med volleyballbolden.

Dansk Firmaidrætsfor
bund har også rakt en hjæl
pende hånd. Forbundet har 
sendt de trøjer og bølle

hatte, man kan se volley
ballspillerne i på billedet.

Det er utroligt vanskeligt 
af skaffe midler til klubdrag
ter i Marigat. Her kom fir
maidrætsforbundet til hjælp 
og gav trøjer, træningsdrag
ter og bøllehatte til de unge.

Og især bøllehattene vak
te jubel. Det er rart at kun
ne skærme af for solen i de 
40 graders varme der tit er, 
og så ser man smart ud 
samtidig!

Marigat-dag
Ovennævnte er et eksem

pel på den direkte form for 
ulandshjælp, vi ofte sammen 
med sponsorer yder. Siden 
foreningens start har vi lavet 
arrangementer for at fortælle 
om venskabet, om Marigat 
og skaffe penge til byen.

Vi deltager hvert år med 
en bod til den lokale byfest, 
hvor vi sælger varer fra den 
tredje verden, laver 
afrikansk mad og spiller 
musik fra Afrika.

Vores flagskib er vores 
årlige “Marigat-dag”, hvor 
vi har salgs- og informati
onsboder, tombola, café 
med afrikansk og dansk 
mad, samt forskellig under
holdning.

I år havde vi et meget fint 
indslag, idet vi om formidda-

Der spilles på en udendørs bane, og akacietornene er hårde ved 
volleyball-boldene, der må pumpes op tre-fire gange i hvert sæt.

Idrættens Forskningsråd
der har til formål at fremme og samordne forskning 
af idrætslige spørgsmål af medicinsk, fysiologisk, 
psykologisk, historisk og teknisk art, har mulighed 
for at yde økonomisk støtte til forskningsarbejde af 
ovennævnte art.

Rådet foretager to årlige uddelinger, og har til disse 
til rådighed ialt ca. 600.000 kroner.
Der gøres opmærksom på, at støtte ikke kan ydes 
til udarbejdelse af specialer eller uddannelsesmæs
sige formål iøvrigt.

Nyt ansøgningsskema med tilhørende vejledning 
kan rekvireres på tlf. 31392556, tryk 223 mellem kl. 
10.00-11.00 og indsendes til:

Idrættens Forskningsråd
c/o Danmarks Højskole for Legemsøvelser
Nørre Alle 51
2200 København N
således at ansøgninger er rådet i hænde 
senest den I. april 1992.

gen hørte musik spillet af 
spillemænd fra Rebild, og 
om eftermiddagen havde 
besøg af en dansetrup fra 
Tanzania, The Muungano 
Cultural Trope, som netop 
var på turné i Nordjylland.

Dét kunne trække folk til, 
og vi lavede et overskud på 
kr. 5.000. Det var vi meget 
tilfredse med.

Her skal også nævnes 
nørkleklubben, der mødes 
én gang om ugen for at lave 
gevinster til vores tombola. 
Nørkleklubben er også god 
til at bage, og kagerne sæl
ges til fordel for Marigat.

I foreningen er vi knap 
100 medlemmer, men til Ma- 
rigat-dagen kommer der 
flere hundrede interesse
rede, udover at vi får spon
sorer til annoncer, materia
ler m.v. Alt dette viser en 
meget stor opbakning og in
teresse i byen omkring vores 
arbejde.

Skoleborde og knapper
Siden starten i 1989 har vi 

hjulpet med stort og småt.
Vi har kunne sende penge, 
så man på håndværkersko
len har kunne bygge en stor 
brændselsbesparende ovn.

Derved kan man ved at 
sælge brød til private, som 
ikke har en ovn, skaffe en 
indtægt til håndværkerskolen.

Vi har financieret pro
duktionen af en del skole
borde og bænke til tre sko
ler i området. På denne 
måde har vi skaffet hånd
værkerskolen en ordre og 
således både hjulpet både 
håndværkerskolen og de 
små skoler.

Vi har desuden sendt en 
masse knapper, lynlåse og 
sakse derned, altsammen 
indsamlet fra folks syskuffer. 
I løbet af 14 dage havde vi 
over 5000 knapper plus 
mange andre ting, vi kunne 
sende med vores nye frivil
lige til Marigat. Disse ting er 
svære og dyre at skaffe i Ma
rigat, så det var en stor 
hjælp.

I næste nummer af Firma
idræt kan du læse mere om 
ILS og om, hvordan der er 
gået “sport” i at udtænke 
nye måder til at støtte ven
skabsbyen.
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Bowling og Bingo 
gir1 Bonus i Struer

Bowling er det store 
nye trækplaster i 
Struer Firmaidræt, der 
netop har fejret 25. års 
jubilæum den 8. februar 
som sammenslutning 
under DFIF.

A f John Thrane 
Redaktør

Struer Firmaidræt var den 
34. bysammenslutning, der 
meldte sig under forbundets 
vinger, og som så mange an
dre steder hvor firmaidræt
ten vandt frem, var det fod
bolden der var drivkraften 
de første år.

- Vi havde spillet firma
fodbold under uorganise
rede former i flere år, men i 
efteråret 1966 besluttede 
Leif Christensen fra Struer 
Jernbane Idræt og jeg selv 
at sætte det i system, siger 
Børge Ramsgaard, der var 
en af initiativtagerne for 25 
år siden, og som stadig er 
aktiv i firmaidrætten i 
Struer.

- Vi samlede 8 klubber, 
blandt andet B&O, Slagteriet 
og Centrum Vinduer, til en 
stiftende generalforsamling, 
beretter den første formand, 
Leif Christensen. Bestyrelsen 
bestod foruden mig selv af 
Villy Jensen og Eyvin Norup, 
Centrum Vinduer, samt 
Børge Ramsgaard.

- Og vi må havde ramt et 
stort behov. Allerede efter 
det første år voksede sam
menslutningen fra 8 til 19 
klubber, med ialt 450 med

lemmer, husker Leif Chri
stensen, der på grund af ar
bejde i Holstebro måtte 
holde som formand allerede 
efter det første år.

I starten var der kun fod
bold på programmet, men 
idag kan sammenslutningen 
også tilbyde volleyball, skyd
ning, dart, bowling, hånd
bold og svømning til sine 
medlemmer, med badminton 
og bowling som de klart 
største idrætsgrene.

- Sidste skud på stammen 
er bowling, som vi spiller i 
Holstebro Bowlingcenter.

- Vi har oplevet et sandt 
medlemsboom. Vi startede i 
efteråret 1991 med en turne
ring med 24 hold tilmeldt, 
og allerede nu, tre måneder 
efter, starter vi en ny turne
ring med dobbelt så mange 
hold, siger formand Knud 
Erik Grøn.

Halplaner skrinlagt
- Vi har idag ca. 900 med

lemmer fordelt på 35 klub

ber, men der er ingen tvivl 
om. at vi ville have langt 
flere medlemmer i firmai
drætten. hvis vi kunne til
byde bedre haltimer.

Desværre er det stadig
væk sådan, at firmaidrætten 
står bagerst i køen. når hal
timerne skal fordeles i 
Struer Hallerne. Men vi vil 
ikke længere finde os i. at få 
tildelt tiderne sent fredag af
ten. Ingen vil spille indefod- 
bold på det tidspunkt, og 
her oplever vi en medlems
tilbagegang, siger Knud 
Erik Grøn.

Øverst på ønskesedlen 
står derfor egen hal.

- I efteråret var vi langt 
fremme med halplaner sam
men med Bremdal I.F. Vi 
havde sammen et projekt, 
der ikke ville koste kommu
nen én krone at opføre. 
Kommunen skulle blot give 
et driftstilskud. Men projek
tet strandnede på, at fod
boldafdelingen i Bremdal 
hellere ville have et klubhus.

- Det var bittert for os, 
for nu er en firmaidrætshal 
langt ude i fremtiden, kon
staterer Knud Erik Grøn.

Sund økonomi
At Struer Firmaidræt har 

de nødvendige midler til at 
skyde i en hal, skyldes fir
maidrættens Støttekreds, der 
har Børge Ramsgaard som 
formand, og hans familie 
som villige hjælpere.

Børge Ramsgaard er hver 
dag at finde i firmaidrættens 
lyse og venlige lokaler på 
Kirkevej. Her spilles der 
året rundt Svensk Bingo 
hver formiddag, og over
skuddet er med til at give 
den økonomiske saltvands
indsprøjtning, der betyder, 
at det kun koster 25 kroner 
om året at være enkeltmed
lem af Struer Firmaidræt.
Det samme som det kostede 
for en firmaklub, da det hele 
startede for 25 år siden.

Familieidræt
- Vi har i det sidste år ar

bejdet med ny struktur og 
vedtægter, men i det kom
mende år vil vi prøve på at 
få familie/motionsaktiviter 
igang, f.eks. én gang om 
måneden, siger Knud Erik 
Grøn.

- Vi kan måske derigen
nem få pressen til at interes
sere sig lidt mere for os. 
Samtidig vil vi også køre 
mere hårdt på, når der skal 
forhandles haltimer. Kom
munen må jo være opmærk
som på, at det er vores med
lemmer på de store 
arbejdspladser som holde 
byen igang. Derfor må vores 
medlemmer også have lige 
adgang til de gode haltimer, 
slutter Knud Erik Grøn.

Børge Ramsgaard (tv) og 
Knud Erik Grøn ved compute
ren, der styrer bingospillet 
hver formiddag året rundt. 
Foto. -jt.
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Smukke
bevægelser

Hvem har ikke set bille
der fra Kina, hvor menne
sker står i parkerne og dyr
ker langsomme og smukke 
bevægelser?

Det hele ser flot, nemt og 
dejligt ud samtidig med, at 
man får en fornemmelse af, 
at personerne er i balance 
med sig selv og har den in

dre ro og styrke.
Ideer til nye bevægelses

former fåes mange steder fra, 
men når det gælder ideer til 
nye bevægelsesformer som 
modpol til den stressede hver
dag, så er det helt naturligt at 
vende blikket mod østens vis
dom, kultur og afstressede be
vægelsesformer.

Kinesisk
pausegymnastik

Tai-Chi er en sådan klas
sisk kinesisk bevægelsesform, 
som dyrkes af millioner af

mennesker verden over, fordi 
Tai-Chi er en rolig og af ba
lanceret motionsform, der kan 
dyrkes ude eller inde af alle 
uanset alder og fysik.

Bevægelserne er lang
somme og smukke og styrker 
koncentrations-og koordina
tionsevnen og balancen sam
tidig med, at blodomløbet 
også stimuleres.

Alle - børn voksne, unge 
og ældre kan dyrke Tai-Chi, 
og derfor er Tai-Chi også ny 
inspiration til sammenslut
ningerne i firmaidrætten.

Kursustilbud
Uddannelsesudvalget for

søger hele tiden at give 
DFIF’s medlemmer inspira
tion og nye ideer, derfor til
byder udvalget nu også et 
inspirationskursus i Tai-Chi.

Kurset afvikles i Horsens 
den 4. april 1992. Læs mere 
om Tai-Chi kurset i kur
suskalenderen side 12.

Jane Have Andersen 
Uddannelseskonsulent.

Tag familien med til en 
dag i naturen.
Således lyder den glade 
opfordring fra Fri
luftsrådet i forbindelse 
med, at rådet kan fejre 
50 års fødselsdag.
Hele Danmarks 
befolkning inviteres til 
fest på en dejlig forårs
dag i maj.

“En dag i naturen” har 
Friluftsrådet kaldt Kr. Him
melfartsdag, torsdag den 28 
maj. Den dag inviteres hele 
familien ud for at få en 
smagsprøve på en lang 
række friluftsaktiviteter.

Naturvejledere
I hele landet stiller frivil

lige fra næsten 40 organisati
oner op med kyndig vejled
ning til blandt andet 
orienteringsløb, cykling, vand
reture, ornitologstudier, ka
jakroning, sjove og udfor
drende naturposteløb og 
meget mere.

Organisationerne supple
res med professionelle folk 
fra alle amter samt 35 na
turvejledere.

Ideen bag det landsdæk
kende arrangement er, at 
lave en familiedag, hvor sko
ven kombineres med en

række natur- og motionsople
velser.

De 35 naturvejledere vil Kr. 
Himmelfartsdag være på akti
vitetsstederne, for at hjælpe 
med at øge glæden, forståelsen 
og respekten for naturen. De
res opgave er også at fortælle, 
hvordan vi bruger naturen 
uden at misbruge den.

En grøn familiedag
Forudsætningen for al 

færdsel i naturen er nemlig, at 
det foregår på naturens be
tingelser. Hvad det indebærer.

fortæller naturvejlederne dig 
om den 28. maj.

Over hele landet arbejder 
mange frivillige for at præsen
tere netop deres friluftsaktivi
tet på bedste vis. “En dag i na
turen” er alle tiders chance for 
at komme ud og prøve en ny 
aktivitet. Mærke spændingen, 
forventningen. Opleve stem
ningen og fællesskabet.

Sæt kryds i kalenderen den 
28. maj, og husk at pakke fa
miliens madkurv. Inviter ven
nerne og familien til at gøre 
det samme. Husk: Der er sik

kert også et arrangement i 
nærheden af dig.

Det er gratis at deltage i 
aktiviteterne, og man tilrå
des at tage noget praktisk tøj 
og solide sko på, der kan 
klare udfordringerne.

I næste nummer bringer 
vi en liste over Friluftrådets 
regionale koordinatorer, der 
præcis kan fortælle, hvad der 
skal foregå i dit amt.

Yderligere information hos 
Friluftsrådet, på telefon 31 42 
32 22.

-jt-
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Instruktør- og lederkurser foråret 1992

INSPIRATIONSKURSUS I

T A I  ~ C H I

Kurset er et helt nyt inspirationskursus, som 
henvender sig ta alle interesserede DFIF-personer, 
der ønsker udvikling og Inspiration ta nye 
bevægelsesformer for alie a ld re s  [ :

"Tai-Chi" er klassisk kinesisk bevægelseskunst, 
som trænes af millioner af mennesker verden over.

"Tai-Chi" kan dyrkes af alle uanset alder og kan 
dyrkes inde såvel som ude i naturen.

Bevægelserne er langsomme og smukke, og 
styrker koncentrationsevnen, balancen og 
koordinationen.
På kurset arbejdes der med:

- Forskellige Tai-Chi sæt.
- Den historiske forudsætning.
- Simple gående og stående

: Tai-Chi- figurer.
-Selvmassage,

Tid og sted: lørdag den 4. april 1992 kl. 14 - 18.
I Horsens,

Kursuspris: kr. 50,- (Der er ingen forplejning. 
I l l t t l i g l l l !  Medbring evt. termokande Kp.) •

Tilmelding: Senest den 6. marts 1992.

DART I
Kurset er første del af instruktøruddannelsen, 
og der arbejdes teoretisk og praktisk såvel 
individuelt som i grupper med flg. emner:

- Dartspillets grundelementer.
- DFIFs regler.
- Forskellige træningsspil.

Tid og sted: 27. - 29. marts 1992 i Odense. 
Kursuspris: kr. 600,- 
Tllmeldlng: hurtigst muligt.

Grundlæggende kursus i foreningsarbejde.

Kursets formål er, at give nye og kommende 
firmaidrætsledere indsigt i og supplerende viden 
om foreningsarbejde.
Teoretisk og praktisk arbejdes der såvel 
individuelt som i grupper med:

- DFIF-organisation.
- Foreningsledelse.
-PR.
- Forholdet til offentlige myndig

heder.
- Generalforsamling / repræsen

tantskabsmøde.
- Holdning og motivation.

Der er planlagt følgende to kurser i foråret 1992.

Tid og sted: 1) 3. - 5. april 1992 i 
Nykøbing Falster.

2) 24 . -26 .  april 1992 1 Viborg.

Kursuspris: kr. 600,- 
Tllmelding: 1) hurtigst muligt.

2) senest den 10. marts 1992.

NB. Det er Ikke et kursus over to weekender

BILLARD III
Kurset er sidste del af instruktøruddannelsen, 
med mulighed for videre uddannelse som 
hjælpeinstruktør på DFIFs kurser.
Der undervises teoretisk og praktisk såvel 
individuelt som i grupper med flg. emner:

- Stødteknik.
- Billardsystemer.
- Undervisningsmetodik.
- Instruktionsøvelser.
- Lektionsplanlægning.
- Tilrettelæggelse af lokalt 

færdighedskursus.

Tid og sted: 27. - 29. marts 1992 i Middelfart. 
Kursuspris: kr. 600,- 
Tilmelding: Senest d. 13. feb/92.

Kursusprisen: Omfatter undervisning, materialer, ophold og forplejning (dog ikke 
drikkevarer).
Tilmelding: Skal ske på tilmeldingskort, som underskrives af kreds/ 
sammenslutning, og som tilsendes forbundskontoret senest den dato, der er nævnt 
under det enkelte kursus.
Yderligere oplysninger: Kan fås ved henvendelse til:
Uddannelseskonsulent Jane Have Andersen på tlf 65 316560.
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Firm aidræt

Håndbold afviser kritik

Formand for håndbold
sektionen, Knud Busch, 
giver her svar på tiltale 
ovenpå den seneste 
kraftige kritik af 
Idrætsafdelingens virke, 
og afviser, at det tog for 
lang tid at indføre mix- 
håndbold i til kreds- og 
landsstævnerne.

Som sektionsformand for 
håndbold, vil jeg hermed 
rette kanonen mod Svend 
Bjørnbak for hans usaglige 
kritik på repræsentantskabs
mødet i Slagelse den 16.-17. 
november.

Den saglige kritik er jeg 
modtagelig for, og jeg er 
også villig til at stå skoleret 
for det jeg har lavet forkert.

Men når du på en så 
usaglig måde fra talerstolen 
fremkommer med kritik af 
Idrætsafdelingen, og specielt 
håndbold- og fodboldsektio- 
nerne, burde du søge et kur
sus i at læse referater.

Der er nemlig sådan at 
jeg føler, at du læser refera
ter sådan som en vis herre 
læser biblen.

Til de delegerede på mø

det, og til din oplysning, skal 
jeg hermed give en kort re
degørelse omkring indførel
sen af mix-håndbold.

Spørgeskema udsendt
I 1984 udsendte sektionen 

et spørgeskema til 68 sam
menslutninger for at under
søge, om der var behov og 
ønske om mix-håndbold på 
landsstævneplan.

Kun 27 returnerede spør
geskemaet.

10 svarede ja til spørgs
målet om, hvorvidt man 
havde mix-håndbold på pro
grammet, 13 svarede nej.

12 svarede ja til, om man 
havde en løbende turnering, 
10 svarede nej.

Til spørgsmålet, om man 
ønskede mix-håndbold på

landsplan sagde 13 ja, 6 
sagde nej. 5 satte et spørgs
målstegn.

Ialt var der 79 klubber 
landet over, der deltog i en 
løbende turnering.

Vi mente at disse oplys
ninger var et for spinkelt 
grundlag til at træffe en be
slutning om mix-håndbold 
på landsplan.

Ens spilleregler
På sektionsårsmødet i 

1985 fremkom Jørgen An
dersen fra Fyns Amtskreds 
med et nyt forslag om at få 
mix-håndbold med på lands
stævneplan, og samtidig få 
ensrettet spillereglerne.

De delegerede mente, det 
var for tidligt at indføre mix- 
håndbold, og forkastede for

slaget med stort flertal. Der 
var dog stemning for at ud
arbejde et sæt spilleregler.

Sektionen tog dette til ef
terretning, og vi lovede at 
udarbejde et sæt spilleregler, 
samt en oversigt over de 
økonomiske konsekvenser.

På årsmødet i 1986 frem- 
lagde vi de nye spilleregler 
for mix-håndbold, og de 
blev godkendt til brug i alle 
vore kredse og sammenslut
ninger.

På samme årsmøde frem
kom Horsens Firma Idræt 
på ny med et forslag om at 
få mix-håndbold med på 
kreds- og landsstævneplan.

Horsens forslag blev for
kastet med 4 stemmer for og 
6 imod.

Vendepunktet
Året 1987 blev et vende

punkt, da vi fik mix- 
håndbolden med som uoffi
ciel disciplin ved sommer
landsstævnet i Nyborg.

Det skete i samråd med 
daværende formand for Ny
borg Firma Sport, Kurt Ole
sen, og var et forsøg for at få 
afprøvet interessen og afvik
lingsformen.

Det faldt positivt ud, og 
allerede i 1988 i Køge var 
mix-håndbolden officielt 
med ved sommerlandsstæv
net.

I 1991 kom mix-håndbol- 
den så også med ved vinter
landsstævnet.

Med sportslig hilsen 
Knud Busch 

Håndboldsektionen
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Kort & godt

Manglende smidighed
Sønderjyllands Amts

kreds beklager meget, at vi 
desværre var nødt til at for
lade repræsentantskabsmø
det i Slagelse. Det var ikke 
for at demonstrere som 
skrevet står i Firmaidræt nr. 
1, 1992.

Hvem er så blåøjet at tro, 
at man kan få hele Sønder- 
jyllandskredsen til at forlade 
et møde uden grund. “Vi er 
da Sønderjyder”.

Årsagen var, at Sønder- 
jyllandskredsen havde arran
geret fælles transport med

DSB, og havde efter modta
gelsen af indbydelsen til 
repræsentantskabsmødet 
bemærket, at mødet var 
forventet afsluttet kl. ca, 
13.00, og bestilte pladsbillet
ter derefter.

Vi har efterhånden fået 
den erfaring, at afslutnings
tidspunktet næsten altid er 
meget præcis.

Grundige forberedelser
Sønderjyllands Amt

skreds havde også set frem 
til et spændende møde med

de mange forslag. Forbere
delserne fra vores side var i 
orden. Al materialet var 
godt gennemarbejdet i sam
menslutningerne, i kredsen, 
forbundsråds- og formands
møder.

Derfor mener vi, at mate
rialet fra strukturudvalget 
kunne være fremlagt af Sty
relse og dirigenter på en an
den måde. Her manglede 
noget smidighed!

Da vi kunne se, at slut
tidspunktet kl. ca. 13.00 ikke 
kunne holdes, kontaktede 
undertegnede formand Tage 
Carlsen, og forklarede ham 
sagens sammenhæng.

Derfor kan Sønderjyl
lands Amtkreds ikke forstå, 
at vi skal hænges ud som de
monstranter.

Samtidig mener Sønder
jyllands Amtskreds også, at 
de ydre rammer ikke var af 
de bedste. Eksempelvis

pladsforhold ved afvikling af 
mødet, indkvarteringen hvor 
nogle skulle bo enten i Kor
sør eller Sorø, en afstand på 
ca. 25 km. Det kan man ikke 
være bekendt at byde 
repræsentanterne.

Tiden der gik med trans
port frem og tilbage, kunne 
have været brugt på mødet.

Vi håber på bedre held 
næste gang med tilrette
læggelsen af sådanne møder, 
idet vi ikke er af dem der 
ønsker at lægge møderne 
fast i Nyborg.

Fra det sønderjyske skal 
der lyde et tillykke til Bent 
Stendorf med DFIF’s Guld
nål og til Niels Gregersen 
med Agerbæks Ærespokal.

Jens lp sen 
Kredsformand 

Sønderjyllands Amtskreds.

420 vil spille bowling
Bowlingsektionen kan 

melde om ny rekorddeltagelse 
til det kommende landsstævne 
i bowling, der afvikles i Aal
borg i weekenden den 14.-15. 
marts.

Sidste år deltog 276 firma
bowlere i landsstævnet i Køge. 
I år er der tilmeldt 420 delta
gere i Aalborg.

Stævnet afvikles i Løvvang 
Bowlingcenter, der trods en 
kapacitet på 24 baner, alle 
med EDB-pointberegning,

ikke er stort nok til at lands
stævnet kan afvikles på de 
normale to dage. Fredagen 
må til hjælp, for at de 420 del
tagere kan spille to gange i 
løbet af weekenden.

- Alle 24 baner er heldigvis 
EDB-baner, så jeg håber, at 
der kan spilles fire serier på 
en time og et kvarter. Så kan 
tidsplanen holde, siger for
manden for DFIF’s bow
lingsektion, Lena Staszak, til 
Firmaidræt.

Vi ses i Odense
I weekenden den 25.-26. april 1992 afholdes det årlige 
Odense-stævne i håndbold. Stævnet afholdes som et åbent 
stævne, og der kan tilmeldes hold i dame-, herre- og m/k- 
rækker.
Der vil blive arrangeret aftenfest lørdag, og for udenbys 
hold vil der være mulighed for overnatning på skole i 
umiddelbar nærhed af hallerne.
Hvis jeres klub ikke har modtaget indbydelsen gennem 
de respektive sammenslutninger, kan den rekvireres ved 
henvendelse til FKS-Odenses kontor på tlf 66174606, el
ler ved henvendelse til Ellen Sørensen på tlf. 66112737.

Med sportslig hilsen 
FKS-Odense, håndboldafdelingen.

Kredstræf gentages
Efter et vellykket kredstræf 

som 3-kamp i 1991, hvor der 
deltog 17 hold, følger Stor
strøms Amtskreds succesen 
op igen i 1992.

Firmaklubberne i Fakse, 
Nakskov, Nykøbing F., Næst
ved, Rødby, Maribo og Vor
dingborg, indbydes til kreds
træf som 3-kamp søndag den 
5. april 1992 i Vordingborg.

Træfstævnet går i korte 
træk ud på, at man tilmelder 
sig som hold, der består af 6 
personer, 4 herrer og 2 damer.

Man dyster så holdvis i pul
jer i de tre discipliner; ind

fodbold, 15 m. skydning og 
badminton. Deltagergebyret 
er så lavt som 300 kroner, der 
også dækker badmintonbolde 
samt patroner.

Tilmeldingen senest den 6. 
marts 1992 til: 
Vordingborg Firma Sport 
v/Ingolf Petersen 
Mads Jensensvej 8 
4760 Vordingborg 
tlf. 53 77 26 44.
Yderligere information om 

kredstræf som 3-kamp fåes 
også hos Leif Rasmussen, 
Næstved, tlf. 53 73 20 85.
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Navnlig

Formand for Idrætsmærket 
Knud Schøler død

I forbindelse med Idræts
mærkets formand, Knud 
Schølers bortgang, har vi 
modtaget disse mindeord fra 
Idrætsmærkets sekretær,
Orla Lehmann Nielsen.

Formanden for Idræts
mærket, viceskoleinspektør 
Knud Schøler, Aabyhøj, er 
den 13. februar 1992 afgået 
ved døden efter lang tids 
svær sygdom.

Knud Schøler, der i en 
lang årrække var atletikkens 
mand indenfor DDGU, var 
fra organisationen valgt til 
Idrætsmærkets bestyrelse. 
Han ville netop i dette forår 
have fejret 25 års jubilæum

som medlem af bestyrelsen, 
og 10 års jubilæum som for
mand for Idrætsmærket.

Knud Schøler var en sær
deles kendt skikkelse i

Knud Schøler.

idrættens verden, og nød 
stor popularitet, hvor han 
kom frem.

Trods svær sygdom havde 
han et fantastisk livsmod og 
glæde ved samvær med 
idrætsvenner. Således præ
sterede han i 1991 at er
hverve Idrætsmærke nr. 46 i 
guld i Aarhus Old-boys, 
hvorfra han også opnåede 
stor påskønnelse for sin 
hjertevarme indsats.

Æret være hans minde.

Hæderstegn
Ved Struer Firmaidræts 

25 års jubilæumsfest den 15. 
februar 1992 modtog Børge 
Ranisgaard Dansk Firma
idrætsforbunds hædrstegn.

Børge Ranisgaard var en 
af foregangsmændene ved 
stiftelsen af Struer Firma
idræt i 1967, og han var for
mand for sammenslutningen 
i perioden fra 1968 til 1971.

Børge Ramsgaard har 
igennem de 25 år gjort et 
helt uvurderligt arbejde for 
firmaidrætten i Struer, og 
det er især indenfor fodbold
udvalget han har lagt mange 
timer. Han var også initiativ
tager til oprettelsen af 
Struer Firmaidræts Støtte
kreds, hvor han nu beklæder 
formandsposten.

Børge Ramsgaard er nu 
pensioneret, og tiden bruges

Børge Ramsgaard.

nu helt og holdent på arbej
det som formand for Støtte
kredsen, som hvert år skaf
fer Struer Firmaidræt et 
stort økonomisk tilskud.

Hvis man ellers skal tro 
rygtet, har Børge Ramsgaard 
altid været lidt af en spille
fugl, og arbejdet med at 
kører Svensk Bingo i firmai
drættens lokaler hver dag i 26 
uger passer ham godt. Så 
godt, at der ikke længere er 
tid til at passe haven!

Børge Ramsgaard modtog 
hæderstegnet af forbunds
formand Tage Carlsen, der 
som bekendt også er for
mand for Ringkøbing og 
Omegns Firmaidræt, og som 
Børge Ramsgaard for 25 år 
siden var med til at hjælpe 
igang med råd og dåd.

S)
DD-CF-D-D»

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition:
Man.-torsdag kl. 8-15.30 
Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær:
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen 
Heboltoft 12 
6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 55 20

Næstformand:
Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 57 23 22

Kristian Hansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
Tlf. 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumbyesvej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35

Peder Bisgaard 
Kighusvænget 21 
3400 Hillerød 
Tlf. 42 26 96 43

DFIF's konsulenter:
Forbundskonsulent 
øst for Storebælt 
Jørgen Rasmussen 
Lovvej 10 
Pederstrup 
4700 Næstved 
Tlf. 53 76 16 35 
Fax: 53 76 03 35 
Biltlf: 30 66 11 27

Forbundskonsulent 
Nord- og Midtjylland 
Jan Grumstrup 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35 
Biltlf: 30 66 11 26

Forbundskonsulent

GI. Grevegård 5 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 33 17 
Fax. 64 47 33 87 
Biltlf: 30 66 11 25

Uddannelseskonsulent 
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 72 53

Aktivitetskonsulent 
Jesper Mathiesen 
Tronneallé 312 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 30 15 05

Aktivitetskonsulent 
Alice Rasmussen 
Tårupbygade 36 
5370 Mesinge 
Tlf. 65 32 50 15
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Postbesørget - 59103 
5000 Odense C

Firmaidrættens
Familieferie
Fakta

A f Kaj Larsen

I ugerne 28,29 og 30 
indbyder DFIF 
sammen med Kongs- 
kilde Friluftsgård til 
Familieferie, hvor 
motion og samvær er 
kombineret med 
naturoplevelser.

For tredie år i træk kan 
DFIF-familier holde fami
lieferie på Kongskilde 
Friluftsgård ved Sorø.

Familieferie i firma
idrætsregi er dog langt fra 
nogen nyskabelse, for alle
rede i 1980 startede det 
som Aktiv Ferie i Oksbøl, 
og henved 1000 familier 
har nydt denne form for 
ferie.

Måske er 1000 familier 
for meget sagt, for adskil
lige familier har været så 
begejstrede, at de har 
været med flere gange.

Nordisk uge
Sidste år var der også 

norske familier med i den 
ene af ugerne.

De har åbenbart også 
ment, at det er en god 
ferieform, for både Norges 
Bedriftsidrett og Sveriges

Korpen ønsker at få familier 
med til Kongskilde i år, 
hvorefter de så selv frem
over vil lave familieferie.

DFIF's familieferie er no
get særligt! Det er ikke dyrt 
at tage på familieferie.

En familie, bestående af 
to voksne og to børn på 10 
og 14, kan komme på fami
lieferie for ca. 4000 kroner, 
alt incl. Og så kan man 
endda have en lille efternø
ler med på 3-4 år gratis.

Ingen køkkentjans
Man skal ikke selv lave

mad, når man er på familie
ferie. I prisen indgår alle 
måltider; morgenmad, fro
kost og middag. Et par 
gange får man kaffe og 
kage, og man får pølser til 
grill- og bålaften.

Kaffe kan man selv lave, 
da der er kaffemaskiner på 
stedet. Desuden er der både 
kiosk og restaurant, så der 
er alle muligheder for at få 
stillet både sult og tørst.

Familieferie er fyldt med 
spændende aktiviteter, der 
er tilrettelagt så alle kan 
være med.

Der er motionsaktiviteter, 
naturoplevelser og hyggelige 
sociale aktiviteter. Om mor
genen, om eftermiddagen og 
om aftenen er der aktiviteter 
igangsat af DFIF’s familie
ledere eller af naturfolkene 
på Kongskilde Friluftsgård.

Desuden er der masser af 
muligheder for, at man selv 
kan sætte noget igang.

Aktiviteterne er et tilbud 
til deltagerne, og har man 
lyst til bare at slappe af, 
bade eller tage på ture helt 
på egen hånd sammen med

sin familie, så gør man det.
Der er nok af mulighe

der for spændende oplevel
ser i omegnen på hel- eller 
halvdagsture: Tivoli i 
København, til Storebælt, 
til Vikingeskibshallen i 
Roskilde, til Knuthenborg 
Safaripark eller mange 
andre steder.

Familieferieplakat
For yderligere oplysnin

ger se den flotte familiefe
rieplakat, der er sendt ud 
til alle firmaklubber, ind
lagt i januar nummeret af 
Firmaidræt, og læs artiklen 
om Kongskilde Friluftsgård 
i samme nummer.

Konkrete oplysninger 
om DFIF’s familieferie fåes 
i brochuren fra Dansk 
Firmaidrætsforbund. Bro
churen er sendt ud til din 
firmaklub og din lokale fir- 
maklubsammenslutning.

Skynd dig at bestille et 
familieferie-ophold på 
Kongskilde Friluftsgård.

Der er mange andre fa
milie der synes det er en 
god måde at holde ferie på.


